

ABSTRACT

THÉOLOGIE D'UNE ÉGLISE SYNODALE

Certes, le pontificat du pape François a accru la conscience de la synodalité dans la vie et dans la réflexion de l'Église. Et pourtant, cette réalité n'est pas une mode mais, au contraire, elle est l'expression de l'Église communion. Cet article veut aller au-delà d'un débat d'actualité en partant de la théologie et de la sémantique de la synodalité. Il trouve dans l'ecclesiologie de communion les fondements de la synodalité. Par conséquent, il met en exergue la fonction de la *koinônia* des ministères ordonnés dans le dynamisme synodal de l'Église terrestre vers l'Église céleste.

THEOLOGY OF A SYNODAL CHURCH

Certainly, the pontificate of Pope Francis has increased awareness of synodality in the life and reflection of the Church. And yet, this reality is not a fad but, on the contrary, it is the expression of the Church as communion. This article seeks to go beyond a debate about the present by starting from the theology and semantics of synodality. It finds in the ecclesiology of communion the foundations of synodality. Consequently, it highlights the function of the *koinônia* of ordained ministries in the synodal dynamism of the earthly Church towards the heavenly Church.

Parole chiave: Communion; Council; Conciliarity; Church; Ministry; Ministeriality; People of God; Synod; Synodality